



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, April 1984

The Commission recommends giving fresh impetus to the Community's relations with Latin America

---

At the initiative of one of its Vice-Presidents, Mr Wilhelm Haferkamp, the Commission has requested the Council to approve a number of guidelines designed to strengthen and intensify relations between the Community and Latin America as part of a specific Community policy for that region. It proposed a number of measures in the spheres of financial cooperation, industrial, scientific and energy cooperation, trade promotion, training, information and cultural exchanges.

The Commission considers that these relations should reflect the Community's many links - historical, cultural, political and economic - with Latin America. This would further the two sides' economic and political interests, the areas in which their economies complement each other, and Latin America's development potential.

The time is ripe...

The Commission sees the time as being ripe for the Community and its Member States to make determined moves towards strengthening relations. It points to the willingness of the two sides to resume the institutional dialogue following the crisis in the South Atlantic, the support shown on the two sides at parliamentary level for a rapprochement, the conclusion of the cooperation agreement between the Community and the Andean Pact and the prospect of Spain and Portugal's joining the Community, these countries being particularly close to Latin America.

The Community must support democracy in Latin America...

The Community's commitment to Latin America is all the more essential at a time when that continent is going through a serious economic and financial crisis, but is also experiencing a positive political development in the form of a return to democracy. The Commission says that the Community, having advocated and encouraged these political changes over the years, now has a duty to support them by all the means available to it.

Proposed measures

The Commission's proposals are centred around the following guidelines, which will be further refined and set out in greater detail in the light of the discussions held within the Community's institutions. The Commission considers that, in implementing these measures, the approach adopted by the Community cannot be uniform but must take into account the various countries' different stages of economic development.

./..

2

1. Greater financial cooperation geared to sectors or specific projects of mutual interest. The Commission considers that the European Investment Bank should be asked to apply to Latin American countries its facilities for lending outside the Community. Latin America's serious debt problems heighten the need for such a Community contribution to the financing of the region's development. As for actual aid, the Community must continue to concentrate its resources on the least developed Latin American countries. The Commission feels that aid to Central America should be stepped up considerably, since political, social and economic stability is of such importance.

2. The Community's activities in the following spheres must be intensified and extended :

Industrial cooperation : cooperation should be developed between small and medium-sized firms, which are well suited to the Latin American countries' economic structure, notably by encouraging joint ventures, direct investment or technical agreements between Community and Latin American firms; by facilitating the legal and administrative aspects of the conclusion of industrial agreements and by organizing business conferences, investment seminars, workshops, etc. Mining is, in the Commission's view, another promising sector.

Scientific cooperation and research : the cooperation which already exists in agriculture, nutrition and tropical medicine should be stepped up and cooperation should also be extended to cover spheres in which the Community is active (environment, natural resources, etc.); joint research projects should be developed; there should be a transfer of know-how and technology.

Energy cooperation : cooperation to improve the use made of energy should be strengthened and extended; the replacement of oil and natural gas should be encouraged; more efficient methods should be adopted for generating electricity; new and renewable sources of energy should be developed.

Trade promotion : more intensive trade promotion with Community aid will enable the Latin American countries to make fuller use of their fairly free access to the Community market, given that they come under the generalized system of preferences for all exports of processed industrial products and a large proportion of agricultural and tropical processed products. Overall, almost 85% of imports from Latin America come into the Community duty-free or subject to duties of 5% or less.

3. A significant increase in training programmes for nationals of Latin American countries. The Commission emphasizes the multiplier effect of this type of aid for the development of the countries concerned and also the contribution of know-how linked with European technology.

4. Greater efforts in the spheres of information and cultural exchanges. The Commission considers that these efforts (founding of the Europe-Latin America Institute in 1984, programme of visits from Latin America) must be stepped up in order to avoid misunderstandings, prejudices and lack of mutual comprehension which have too often cast a shadow on the many links between Latin America and the Community. The Commission is also considering more intensive cooperation between the Member States' embassies in Latin America and giving a Community stamp to cultural and scientific events.

./..

TRADE BETWEEN THE COMMUNITY AND THE 20 LATIN AMERICAN REPUBLICS

Value : million ECU

Total

Partner country	1 9 7 8		1 9 7 9		1 9 8 0		1 9 8 1		1 9 8 2	
	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports
Mexico	381,16	1,281,44	446,38	1,543,62	1,060,59	2,179,67	1,973,85	3,200,09	2,502,53	2,468,25
Guatemala	212,66	161,65	220,05	138,71	263,96	130,10	204,14	179,98	224,72	125,50
Honduras	106,22	54,77	125,22	67,92	130,70	68,57	119,83	86,00	134,33	56,85
El Salvador	171,18	105,66	290,95	91,09	236,52	60,03	280,40	83,95	195,43	71,80
Nicaragua	127,55	53,85	117,70	24,02	85,97	36,12	86,47	63,55	95,83	77,92
Costa Rica	176,82	107,80	188,62	98,40	184,96	91,98	227,18	86,07	228,88	73,84
Panama	104,33	291,80	196,69	342,86	148,27	365,75	230,16	741,96	222,45	699,54
Cuba	122,65	241,82	160,41	247,50	243,93	437,57	158,93	392,46	208,43	387,42
Haiti	44,21	34,63	43,29	36,90	63,25	36,83	49,49	74,50	64,92	53,06
Dominican Republic	58,70	73,88	55,90	73,79	55,04	101,87	60,31	98,07	51,23	100,79
Colombia	824,52	436,65	876,42	533,78	1,091,86	561,32	1,087,68	653,60	1,213,00	685,74
Venezuela	576,62	1,862,74	950,87	1,388,76	1,710,61	1,551,04	2,760,87	1,951,35	2,455,68	2,548,29
Ecuador	171,09	333,31	159,90	417,47	182,16	300,57	158,18	358,54	171,63	433,17
Peru	261,16	255,44	422,30	481,36	526,51	416,51	513,03	842,94	699,18	644,90
Brazil	3,038,62	2,115,95	3,590,66	2,373,34	4,126,65	2,534,94	5,223,85	2,534,18	6,119,39	2,527,63
Chile	716,33	346,62	1,065,13	497,81	1,310,27	595,60	1,196,68	842,70	1,333,74	594,90
Bolivia	106,29	116,06	155,32	133,13	166,44	83,69	163,21	189,24	138,88	69,68
Paraguay	138,65	69,04	184,57	82,02	149,03	105,15	98,08	111,61	137,82	101,53
Uruguay	180,99	133,04	202,48	177,44	227,37	235,25	312,06	230,67	273,63	162,27
Argentina	1,943,97	1,095,13	2,092,32	1,741,43	1,763,17	2,220,80	1,814,24	2,238,63	1,863,56	1,313,37
Total for the 20 countries-(% Extra EC)	9,463,82	9,171,37	11,545,27	10,491,43	13,727,32	12,113,44	16,718,71	14,960,19	18,335,34	13,196,56
of which	5,30	5,28	5,30	5,40	5,08	5,47	5,50	5,61	5,70	4,60
Andean Pact (% Extra EC)	1,939,70	3,004,22	2,564,84	2,954,52	3,677,58	2,913,14	4,682,98	3,995,69	4,678,38	4,381,80
CACM (% Extra EC)	1,08	1,72	1,17	1,52	1,36	1,31	1,54	1,49	1,45	1,52
(% Extra EC)	794,46	483,76	942,56	420,15	902,12	386,82	918,03	499,57	879,20	405,93
Central America (% Extra EC)	.44	.27	.43	.21	.33	.17	.30	.18	.27	.14
(% Extra EC)	1,001,71	884,08	1,238,45	873,72	1,168,70	891,28	1,258,01	1,414,12	1,217,82	1,259,34
(% Extra EC)	.56	.50	.56	.45	.43	.40	.41	.53	.37	.43

Source : EUROSTAT (SITC annual data - SIENA)

EUR 9 up to 1980 EUR 10 from 1981

The Andean Pact has the following five members : Colombia, Venezuela, Ecuador, Peru and Bolivia  
 The CACM\* has the following five members : Guatemala, Honduras, El Salvador, Nicaragua and Costa Rica

Central America has the following eight members : the five CACM\* countries, Panama, the Dominican Republic and Haiti

\* CACM : Central American Common Market

## 1. STRUCTURE AND DEVELOPMENT OF TRADE

Between 1978 and 1982, exports from Latin America to the Community increased steadily (1978 : 9,464 million ECU; 1982 : 18,335 million ECU) faster than exports from other sources, including the developing countries and the ACP states. This is particularly true of tropical and petroleum products. The share of Latin America's exports in the total value of the Community's imports is showing a slight upward trend (5.3% in 1978 - 5.7% in 1982).

Trade between the Community and Latin America is more important to Latin America than to the Community (in 1982 it accounted for 16.9% of Latin America's trade compared with 5.2% of the Community's total trade).

The Community has traditionally, apart from rare exceptions, had a trade deficit with Latin America : 292 million ECU in 1978; 1,759 000 ECU in 1981. This deficit increased spectacularly in 1982 (5 138 000 ECU) following the measures to alleviate the economic crisis.

The structure of Latin America's exports to the Community in 1982 reveals the special importance of agricultural products (24%) and tropical products (17%) and also a spectacular increase over recent years in the share of mineral fuels (25%). Agrifood products and raw materials make up almost 91% of exports.

Generally speaking, each Latin American country depends (75-90%) on its exports to the Community in the case of a very limited number of products, ranging from tropical products in some cases to mineral or petroleum products in others.

Six countries (Brazil, Mexico, Argentina, Venezuela, Chile and Colombia) provide 85% of the Community's imports from Latin America (30% come from Brazil alone).

Of the Community's exports to Latin America, 47% are accounted for by machinery and transport equipment and 85% by industrial manufactures.

## 2. IMPORT ARRANGEMENTS

Of total imports from Latin America, 2.2% are subject to variable levies under the CAP, and the remainder are subject to customs duties (42.2%) or admitted duty-free (53.7%). Almost 85% of imports from Latin America enter the Community either free of duty or subject to duties of not more than 5%.

Since July 1971 the countries of Latin America have enjoyed the benefit of the GSP for all exports of processed industrial products (duty-free) and many agricultural and tropical processed products (duty-free or at a reduced rate of duty).

In 1981 Community imports from Latin America which could have benefited from preferential treatment totalled 4,300 million EUA, i.e. 19.8% of the imports from all developing countries which could be covered by the GSP (21,400 million EUA) and 25.7% of total imports from Latin America.

Effective GSP utilization amounted to 2,400 million EUA for the whole of Latin America, i.e. 62% of all eligible imports. The percentages of effective utilization varied according to country and were 83% for Venezuela, 59% for Mexico, 49% for Argentina and 44% for Brazil.

The Community is stepping up its information and promotion efforts in this connection, mainly by holding seminars in the beneficiary countries in order to enable them to make better use of the GSP.

### 3. TRADE PROMOTION

Trade promotion helps in particular to create a greater awareness of export opportunities on the Community market and other markets and also assists efforts towards diversification in the range of exportable products. It has concentrated chiefly on participation in trade fairs and trade visits, the financing of publications, the training of experts, and, for the past two years, the financing of integrated projects incorporating all the above features. Over the period 1979-83 the Community spent 14,120,000 EUA on the promotion of Latin American exports, including 7.4 million EUA for Central America and 4.1 million EUA for the Andean Pact countries.

COMMUNITY AID TO LATIN AMERICA

1979-83

Evaluation in million ECU

	<u>Central America</u>	<u>South America</u>	<u>Operations through organizations covering all of Latin America</u>
Financial and technical assistance	128.25	55.63	14.88
Food aid at world prices	97.73	73.02	
Emergency aid	12.55	2.48	
Trade promotion	7.41	6.65	0.06
Training			0.61
Local purchases for food aid	3.26		
Aid through non-governmental organizations (projects)		3.398	
Regional integration aid	0.17	0.134	
Emergency cooperation and programme	0.532	3.062	0.756
TOTAL	249.90	144.374	16.306
GRAND TOTAL		410.58	

Total net ODA to Latin America (20 countries) from the member countries of the Development Assistance Committee (OECD)

Value: US\$ million

	1978		1979		1980		1981		Total 1978-81	
	V	X	V	X	V	X	V	X	V	X
Total for the DAC countries (17)	626.1	100.0	795.8	100.0	912.9	100.0	1 156.0	100.0	3 490.8	100.0
of which:										
- EEC + MS	292.8	46.8	378.8	47.6	472.1	51.7	660.1	57.1	1 803.8	51.7
of which:										
- EEC	30.4	4.9	16.7	2.1	24.4	2.7	27.0	2.3	98.5	2.8
- MS	262.4	41.9	362.1	45.5	447.7	49.0	633.1	54.8	1 705.3	48.9
- USA	176.0	28.1	204.0	25.6	284.0	31.1	276.0	23.9	940.0	26.9
- Japan	115.4	18.4	7.7	20.2	115.4	12.6	170.5	14.7	562.0	16.1
- Other DAC countries	41.9	6.7	52.3	6.6	41.4	4.6	49.4	4.3	185.0	5.3

Source: DAC (OECD).



**INFORMATION · INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATI**

Bruxelles, avril 1984.

**La Commission préconise une relance des relations entre la  
Communauté et l'Amérique latine.**

A l'initiative du Vice-Président, Wilhelm HAFERKAMP, la Commission a décidé de demander au Conseil des Ministres d'approuver une série d'orientations visant à renforcer et approfondir les relations entre la Communauté et l'Amérique latine dans le cadre d'une politique communautaire adaptée à cette région. Elle propose à cet effet une série d'actions dans les domaines de la coopération financière, de la coopération industrielle, scientifique et énergétique, de la promotion commerciale, de la formation, de l'information et des échanges culturels.

Il faudra porter ces relations à la hauteur de nos multiples liens historiques, culturels, politiques et économiques, estime la Commission. Ceci répondrait aux intérêts économiques et politiques des deux parties, à leur complémentarité économique et aux potentialités de développement de l'Amérique latine.

**Le moment est propice...**

Pour la Commission, le moment est propice pour que la Communauté et ses Etats membres s'engagent de manière déterminée dans la voie du renforcement des relations. Elle rappelle la volonté des deux parties de reprendre le dialogue institutionnel après la crise de l'Atlantique du sud, l'appui à un rapprochement manifesté au niveau parlementaire des deux



côtés, la conclusion de l'accord de coopération entre la Communauté et le Pacte andin ainsi que la perspective d'adhésion à la Communauté de l'Espagne et du Portugal, pays qui sont particulièrement proches de l'Amérique latine.

La Communauté doit soutenir la démocratie latino-américaine...

L'engagement de la Communauté en faveur de l'Amérique latine est d'autant plus nécessaire au moment où ce continent traverse une crise économique et financière grave, mais connaît également une évolution politique positive d'un retour à la démocratie. Il est évident, dit la Commission, que la Communauté, après avoir préconisé et encouragé ces changements politiques au fil des années, se doit aujourd'hui de soutenir cette évolution par tous ses moyens.

Les actions proposées

Les propositions de la Commission portent sur les orientations suivantes, qui seront précisées et détaillées à la lumière des résultats des discussions qui auront lieu au sein des instances communautaires. La Commission estime que, dans l'exécution de ces actions, l'approche communautaire ne pourra pas être uniforme et devra tenir compte des différentes situations d'avancement économique dans les divers pays.

1. Une coopération financière accrue orientée vers des secteurs ou des projets spécifiques d'intérêt mutuel. La Commission considère que la Banque Européenne d'Investissement devrait être invitée à utiliser en faveur des pays de l'Amérique latine ses possibilités de financement hors Communauté. Les graves problèmes d'endettement de l'Amérique latine accentuent la nécessité d'une telle contribution communautaire au financement du développement de la région. Quant à l'aide proprement

dite, la Communauté devra continuer à concentrer ses moyens aux pays latino-américains les moins avancés. Une augmentation significative devrait, selon la Commission, être réservée à l'Amérique centrale compte-tenu de l'importance que revêt sa stabilisation politique, sociale et économique.

2. Un renforcement et un élargissement des actions communautaires dans les domaines de

- la coopération industrielle : développer la coopération entre petites et moyennes entreprises, qui s'adaptent bien à la structure économique des pays d'Amérique latine, notamment en encourageant des "joint ventures", des investissements directs ou des arrangements techniques entre firmes européennes et latino-américaines; en facilitant des accords industriels sur le plan législatif et administratif et en organisant des "Business Conferences", séminaires d'investissements, "work shops", etc.... La coopération minière est un autre secteur qui, selon la Commission, est prometteur.
- la coopération scientifique et la recherche : activer la coopération existante dans les domaines de l'agriculture, de la nutrition et de la médecine tropicale et l'élargir aux domaines où la Communauté est active (environnement, ressources naturelles, etc...); développer des projets conjoints de recherche; créer des transferts de know-how et de technologies.
- la coopération énergétique : renforcer et élargir la coopération en matière d'une meilleure utilisation de l'énergie; favoriser la substitution aux hydrocarbures; optimiser la production d'électricité; développer les énergies nouvelles et renouvelables.

- la promotion commerciale : Une promotion commerciale accrue avec l'aide de la Communauté permettra aux pays latino-américains d'exploiter mieux l'accès plutôt libéral au marché communautaire. Les pays latino-américains bénéficient en effet du système des préférences généralisées pour toutes les exportations de produits industriels transformés et pour une grande partie des produits transformés agricoles et tropicaux. Dans l'ensemble, pratiquement 85 % des importations en provenance de l'Amérique latine sont admis dans la Communauté, soit en exemption, soit en payant des droits inférieurs ou égaux à 5 %.
3. Une augmentation significative des programmes de formation en faveur des ressortissants latino-américains. La Commission souligne l'effet multiplicateur de ce type d'aide pour le développement des pays concernés ainsi que son apport de connaissances liées à la technologie européenne.
4. Un renforcement des efforts dans le domaine de l'information et des échanges culturels. La Commission estime que ces efforts (création de l'Institut euro-latino-américain en 84, programme de visiteurs latino-américains) doivent être renforcés si l'on veut écarter les malentendus, les préjugés et les incompréhensions réciproques qui ont trop souvent jeté leur ombre sur les multiples liens qui unissent l'Amérique latine et la Communauté. La Commission pense en outre à une coopération plus intense entre les Ambassades des Etats membres sur place et à la mise sous cachet communautaire des manifestations culturelles et scientifiques.

COMMERCE DE LA CE A.C. LES 20 REPUBLIQUES LATINO-AMERICAINES

Valeur en Mio d'Ecu

Commerce Total

Pays Partenaires	1 9 7 8		1 9 7 9		1 9 8 0		1 9 8 1		1 9 8 2	
	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports	Imports	Exports
Mexique	381,16	1.281,44	446,38	1.543,62	1.060,59	2.179,67	1.973,85	3.200,09	2.502,53	2.468,25
Guatemala	212,66	161,65	220,05	138,71	263,96	130,10	204,14	179,98	224,72	125,50
Honduras	106,22	54,77	125,22	67,92	130,70	68,57	119,83	86,00	134,33	56,85
El Salvador	171,18	105,66	290,95	91,09	236,52	60,03	280,40	83,95	195,43	71,80
Nicaragua	127,55	53,85	117,70	24,02	85,97	36,12	86,47	63,55	95,83	77,92
Costa Rica	176,82	107,80	188,62	98,40	184,96	91,98	227,18	86,07	228,88	73,84
Panama	104,33	291,80	196,69	342,86	148,27	365,75	230,16	741,96	222,45	699,54
Cuba	122,65	241,82	160,41	247,50	243,93	437,57	158,93	392,46	208,43	387,42
Haiti	44,21	34,63	43,29	36,90	63,25	36,83	49,49	74,50	64,92	53,06
Rep. Dominicaine	58,70	73,88	55,90	73,79	55,04	101,87	60,31	98,07	51,23	100,79
Colombie	824,52	436,65	876,42	533,78	1.091,86	561,32	1.087,68	653,60	1.213,00	685,74
Venezuela	576,62	1.862,74	950,87	1.388,76	1.710,61	1.551,04	2.760,87	1.951,35	2.455,68	2.548,29
Equateur	171,09	333,31	159,90	417,47	182,16	300,57	158,18	358,54	171,63	433,17
Perou	261,16	255,44	422,30	481,36	526,51	416,51	513,03	842,94	699,18	644,90
Bresil	3.038,62	2.115,95	3.590,66	2.373,34	4.126,65	2.534,94	5.223,85	2.534,18	6.119,39	2.527,63
Chili	716,33	346,62	1.065,13	497,81	1.310,27	595,60	1.196,68	842,70	1.333,74	594,90
Bolivie	106,29	116,06	155,32	133,13	166,44	83,69	163,21	189,24	138,88	69,68
Paraguay	138,65	69,04	184,57	82,02	149,03	105,15	98,08	111,61	137,82	101,53
Uruguay	180,99	133,04	202,48	177,44	227,37	235,25	312,06	230,67	273,63	162,27
Argentine	1.943,97	1.095,13	2.092,32	1.741,43	1.763,17	2.220,80	1.814,24	2.238,63	1.863,56	1.313,37
Total des 20 pays (% Extra CE)	9.463,82 5,30	9.171,37 5,28	11.545,27 5,30	10.491,43 5,40	13.727,32 5,08	12.113,44 5,47	16.718,71 5,50	14.960,19 5,61	18.335,34 5,70	13.196,56 4,60
dont :										
Pacte Andin (% Extra CE)	1.939,70 1,08	3.004,22 1,72	2.564,84 1,17	2.954,52 1,52	3.677,58 1,36	2.913,14 1,31	4.682,98 1,54	3.995,69 1,49	4.678,38 1,45	4.381,80 1,52
M.C.A.C. (% Extra CE)	794,46 ,44	483,76 ,27	942,56 ,43	420,15 ,21	902,12 ,33	386,82 ,17	918,03 ,30	499,57 ,18	879,20 ,27	405,93 ,14
Amérique Centrale (% Extra CE)	1.001,71 ,56	884,08 ,50	1.238,45 ,56	873,72 ,45	1.168,70 ,43	891,28 ,40	1.258,01 ,41	1.414,12 ,53	1.217,82 ,37	1.259,34 ,43

Source EURSTAT (données annuelles CTCI - SIENA - ) EUR 9 jusqu'à 1980 EUR 10 à partir de 1981

Le Pacte Andin regroupe les 5 pays suivants : Colombie, Venezuela, Equateur, Perou et Bolivie  
 M.C.A.C.\* regroupe les 5 pays suivants : Guatemala, Honduras, El Salvador, Nicaragua et Costa Rica  
 L'Amérique Centrale regroupe les 8 pays suivants : les 5 pays M.C.A.C.\*, Panama, la République Dominicaine et Haiti.

\* M.C.A.C. = Marché Commun Amérique Centrale

## 1. STRUCTURE ET DEVELOPPEMENT DES ECHANGES.

- Entre 1978 et 1982, les exportations latino-américaines vers la CEE ont augmenté de manière constante (1978 : 9.464 millions d'Ecus; 1982 : 18.335 millions d'Ecus) et à un rythme plus rapide que celles d'autres provenances tant PVD que ACP. Ceci est particulièrement évident pour les produits tropicaux et pour les produits pétroliers. La part des exportations de l'Amérique latine dans la valeur totale des importations de la CEE montre une légère tendance à la hausse (5,3 % en 1978 - 5,7 % en 1982).
- Le commerce CEE/Amérique latine a une plus grande importance pour l'Amérique latine que pour la CEE (en 1982, il constituait 16,9 % du commerce total de l'Amérique latine par rapport à 5,2 % du total de la Communauté).
- La balance commerciale a présenté traditionnellement un solde négatif pour la CEE : 292 millions d'Ecus en 1978; 1759 millions en 1981. Ce solde négatif a spectaculairement augmenté en 1982 (5.138 millions d'Ecus) suite aux mesures prises en Amérique latine pour pallier la crise économique.
- La structure des exportations de l'Amérique latine vers la CE en 1982 montre une importance particulière de la part relative aux produits agricoles (24 %) et aux produits tropicaux (17 %) ainsi qu'une augmentation spectaculaire, ces dernières années, de la part des combustibles minéraux (25 %). Pratiquement 91 % des exportations sont constituées de produits agricoles alimentaires et de matières premières.

- En général, chaque pays latino-américain dépend, à concurrence de 75 % à 90 %, de l'exportation vers la CEE d'un nombre très restreint de produits. Ceci peut aller des produits tropicaux pour certains aux produits miniers ou aux produits pétroliers pour d'autres.
- Six pays latino-américains (Brésil, Mexique, Argentine, Venezuela, Chili et Colombie) totalisent 85 % des importations communautaires (30 % pour le Brésil seul).
- 47 % des exportations de la CEE vers l'Amérique latine sont constitués par des machines et matériel de transport et les produits manufacturés industriels représentent 85% du total.

## 2. REGIME A L'IMPORTATION

Les importations en provenance des pays latino-américains sont soumises à des prélèvements variables dans le cadre de la PAC pour 2,2 % du total, le restant étant soumis à des droits de douane positifs (42,2 %) ou bénéficiant de l'exemption (53,7 %). Pratiquement 85 % des importations en provenance de l'Amérique latine sont admises dans la CEE, soit en exemption soit en payant des droits inférieurs ou égaux à 5 %.

Depuis juillet 1971, les pays latino-américains bénéficient du système des préférences généralisées pour toutes les exportations de produits industriels transformés (exemption des droits) et pour une grande partie des produits transformés agricoles et tropicaux (exemption ou réduction des droits de douane).

Les importations communautaires en provenance de l'Amérique latine qui auraient pu bénéficier du régime préférentiel ont représenté, en 1981, 4,3 milliards d'UCE, à savoir 19,8 % des importations potentiellement couvertes en provenance du total des PVD (21,4 milliards d'UCE) et 25,7 % des importations totales en provenance d'Amérique latine.

En fait, l'utilisation effective a été de 2,4 milliards d'UCE pour l'ensemble de l'Amérique latine, à savoir 62 % du total potentiellement bénéficiaire. Les pourcentages d'utilisation effective varient selon les pays et ont représenté notamment 83 % pour le Venezuela, 59 % pour le Mexique, 49 % pour l'Argentine et 44 % pour le Brésil.

Un effort d'information et de promotion est développé par la Communauté, notamment par le biais de séminaires dans les pays bénéficiaires en vue de leur permettre une meilleure utilisation du système des préférences généralisées.

### 3. LA PROMOTION COMMERCIALE.

La promotion commerciale contribue à une meilleure connaissance des possibilités d'exportation sur le marché de la Communauté et sur les autres marchés et contribue à la recherche d'une diversification dans l'éventail des produits exportables. Elle a été axée principalement sur la participation à des foires et à des missions commerciales, sur le financement de publications, sur la formation d'experts et, depuis 2 ans, sur le financement de projets intégrés, comprenant toutes ces actions à la fois. Pour la période 1979-1983, la Communauté a dépensé 14,12 millions d'UCE à la promotion des exportations latino-américaines dont 7,4 millions d'UCE destinés à l'Amérique centrale et 4,1 millions d'UCE au Pacte andin.

**AIDES CEE A L'AMERIQUE LATINE**  
Période 1979 à 1983

Evaluation en Mecus

	<u>Amérique centrale</u>	<u>Amérique du Sud</u>	<u>Actions par le biais d'orga- nisations cou- vrant ensemble de l'Amérique latine</u>
Aide financière et technique	128,25	55,63	14,88
Aide alimentaire aux prix mondiaux	97,73	73,02	
Aide d'urgence	12,55	2,48	
Promotion commerciale	7,41	6,65	0,06
Formation			0,61
Achats locaux pour aide alimentaire	3,26		
Aides par organisations non gouvernementales (projets)		3,398	
Aide a l'intégration régionale	0,17	0,134	
Coopération et programme énergétique	0,532	3,062	0,756
TOTAL	249,90	144,374	16,306
TOTAL GENERAL		410,58	



Total net à l'Amérique Latine (20 pays) des pays membres du Comité pour l'Aide au Développement (OCDE)

Valeur : Mio \$

	1978		1979		1980		1981		Total 1978 à 1981	
	V	%	V	%	V	%	V	%	V	%
total pays du CAD (17 pays)	626,1	100,0	795,8	100,0	912,9	100,0	1.156,0	100,0	3.490,8	100,0
dont :										
- CEE + EM	292,8	46,8	378,8	47,6	472,1	51,7	660,1	57,1	1.803,8	51,7
dont :										
- CEE	30,4	4,9	16,7	2,1	24,4	2,7	27,0	2,3	98,5	2,8
- EM	262,4	41,9	362,1	45,5	447,7	49,0	633,1	54,8	1.705,3	48,9
- USA	176,0	28,1	204,0	25,6	284,0	31,1	276,0	23,9	940,0	26,9
- Japon	115,4	18,4	160,7	20,2	115,4	12,6	170,5	14,7	562,0	16,1
- Autres pays CAD	41,9	6,7	52,3	6,6	41,4	4,6	49,4	4,3	185,0	5,3

Source : CAD (OCDE)